

СОЦИОЛОГИЧЕСКИЙ АНАЛИЗ ДИНАМИКИ КАДРОВОЙ ПОЛИТИКИ КНР И КПК (2013 – 2021 ГГ.)

Н. Б. Помозова

Российский государственный гуманитарный университет, Москва (Россия)

Введение. В статье анализируются некоторые социологические тенденции динамики кадровой политики руководства КНР и КПК, которые, в свою очередь, позволяют сделать выводы об изменении социально-политических приоритетов страны. В условиях замедляющегося экономического роста, а также в контексте стоящих перед руководством КНР задач, в том числе сохранения политической стабильности внутри страны и закреплении её лидерства на международной арене, в качестве основы государственной и партийной кадровой политики был выбран принцип меритократии, который, согласно представлениям западных социологов, и является залогом успешного развития общества.

Методы. Основу исследования составляют анализ биографических и социологических данных, а также методология, предложенная Д. Бэллом, М. Вебером, К. Дэвисом, У. Муром, Т. Парсонсом.

Основные идеи, полученные результаты и их обсуждение. Переход от технократии к меритократии, усилившийся с приходом к власти Председателя КНР, Генерального секретаря ЦК КПК Си Цзиньпина, выглядит логичным в условиях произошедшего в XX в. экономического и технологического скачка Китая и его очевидного намерения занять лидирующие позиции на международной арене. Новый статус КНР предполагает необходимость не только грамотного управления, но и важность осмысления происходящих с Китаем перемен, что обуславливает назначение на руководящие государственные и партийные посты преимущественно людей с гуманитарным образованием, полученным в ведущих китайских и зарубежных вузах. Повышенное внимание к качеству человеческого капитала как в стране в целом, так и среди членов КПК и её руководства, свидетельствует о стремлении элиты на практике разделять общие ценности с народом, с одной стороны, и повысить эффективность работы партийных кадров, их соответствие стоящим перед страной задачам – с другой.

Заключение. Анализ тенденций динамики кадровой политики КНР показал, что стремительное развитие Китая и продиктованные им новые задачи как в области внутренней (поддержание легитимности КПК), так и внешней (международное лидерство) политики, обусловили выбор меритократии в качестве принципа функционирования государственной и партийной кадровой политики.

Ключевые слова: КНР; КПК; меритократия; социология человеческого капитала; кадровая политика.

Список литературы

1. Aadil B. China's top two leaders have doctoral degrees. In CCP, education also decides political power. The Print. 23.06.2021. Available at: <https://theprint.in/opinion/eye-on-china/chinas-top-two-leaders-have-doctoral-degrees-in-ccp-education-also-decides-political-power/682617/> Accessed on: 13.07.2021.
2. Bell B. On meritocracy and equality \ National Affairs. № 48.2021. Pp. 29–68.
3. Cao Desheng. Xi calls on building China into education powerhouse. Available at: <http://www.chinadaily.com.cn/a/201809/11/WS5b96c0eda31033b4f4655422.html>. Accessed on: 14.07.2021.
4. CCP Elite. China Datalab. Available at: <http://chinadatalab.ucsd.edu/elites/> Accessed on: 13.07.2021.
5. China daily. China strives to bolster human resources development. 21.12.2003. Available at: http://www.chinadaily.com.cn/en/doc/2003-12/21/content_292190.htm Accessed on: 13.07.2021.
6. Huang Z. China's most popular app is a propaganda tool teaching Xi Jinping Thought. Available at: <https://www.scmp.com/tech/apps-social/article/2186037/chinas-most-popular-app-propaganda-tool-teaching-xi-jinping-thought>. Accessed on: 14.07.2021.

7. Joining China's Communist Party: how and why so many people do it, 'secret' members and expulsion. Available at: <https://www.scmp.com/news/china/politics/article/3134071/why-do-so-many-people-join-communist-party-china>. Accessed on: 13.07.2021.
8. Kingsley D., Moore W. (1970 [1945]). «Some principles of stratification». *American Sociological Review*. 10 (2), 242–9.
9. Li C. China Leadership Monitor, No.16. The Status and Characteristics of Foreign-Educated. Returnees in the Chinese Leadership. 2005. 21 p.
10. Li C. China Leadership Monitor, No.8. Educational and Professional Backgrounds of Current Provincial Leaders. 19 p.
11. Li C., Xu L. Chinese Think Tanks: A New «Revolving Door» for Elite Recruitment. Available at: <https://www.chinausfocus.com/society-culture/chinese-think-tanks-a-new-revolving-door-for-elite-recruitment>. Accessed on: 13.07.2021.
12. Merics. Who is the CCP? China's Communist Party in infographics. Available at: <https://merics.org/en/short-analysis/who-ccp-chinas-communist-party-infographics>. Accessed on: 14.07.2021.
13. Neil T. Members Only: Recruitment Trends in the Chinese Communist Party. 15.07.2020. Available at: <https://macropolo.org/analysis/members-only-recruitment-trends-in-the-chinese-communist-party/>. Accessed on: 14.07.2021.
14. Ogunniran M. The opening-up of education in the new era: Communist Party of China (CCP) and the Central Committee. 13.05.2020. Available at: <https://www.tandfonline.com/doi/full/10.1080/00131857.2020.1762290>. Accessed on: 14.07.2021.
15. Parsons T. *Societies: Evolutionary and Comparative Perspectives*. Prentice Hall; 1st edition. 1966. 120 p.
16. Sandel M. *The Tyranny of Merit: What's Become of the Common Good?* Farrar, Straus and Giroux. 288 p.
17. Young M. Looking Back on Meritocracy. 1994. Available at: <https://onlinelibrary.wiley.com/doi/abs/10.1111/j.1467-923X.2006.00782.x> Accessed on: 14.07.2021.
18. Биография Ван Хунина. Режим доступа: <https://baike.baidu.com/item/%E7%8E%8B%E6%B2%AA%E5%AE%81/2877069?fr=aladdin>. Дата доступа: 13.07.2021.
19. Биография Ли Кэцяна. Режим доступа: <https://tass.ru/encyclopedia/person/li-kecyan>. Дата доступа: 13.07.2021.
20. Биография Ли Чжанышу. Режим доступа: <https://baike.baidu.com/item/%E9%9F%A9%E6%AD%A3/259072>. Дата доступа: 13.07.2021; Биография Чжао Ляози. Режим доступа: <https://baike.baidu.com/item/%E8%B5%B5%E4%B9%90%E9%99%85/628206>. Дата доступа: 13.07.2021; Биография Хань Чжэна. Режим доступа: <https://baike.baidu.com/item/%E9%9F%A9%E6%AD%A3/259072>. Дата доступа: 13.07.2021.
21. Биография Лю Хэ. Режим доступа: <https://baike.baidu.com/item/%E5%88%98%E9%B9%A4/70324>. Дата доступа: 13.07.2021.
22. Биография Си Цзиньпина. Режим доступа: <https://tass.ru/encyclopedia/person/si-czinpın>. Дата доступа: 13.07.2021.
23. Вебер М. Типы господства // *Личность. Культура. Общество*. Вып. 1 (40). 2008. 31–47 с.
24. 习近平主持会议部署加强新形势下党员发展管理工作. Xijiping zhuchi huiyi bushu jiaqiang xin xingshi xia dangyuan fazhan guanli gongzuo. Сицзиньпин чжучи хуэйи бушу цзяцян синь синши ся данюань фажань гуаньли гунцзо. [Си Цзиньпин председательствовал на встрече с членами Политбюро КПК и обратил внимание на необходимость усиления развития и управления членами партии в новой ситуации]. Режим доступа: http://www.gov.cn/jdhd/2013-01/28/content_2321165.htm. Дата доступа: 14.07.2021.
25. 习近平在全国组织工作会议上的讲话. Xi Jinping zai quanguo zuzhi gongzuo huiyi shang de jianghua. Си цзиньпин цзай цюаньго цзучжи гунцзо хуэйи шан дэ цзяньхуа. [Выступление Си Цзиньпина на конференции по национальной организационной работе. 3.07.2018]. Режим доступа: <http://www.12371.cn/2018/09/17/ARTI1537150840597467.shtml>. Дата доступа: 14.07.2021.
26. 习近平就深化人才发展体制机制改革作出重要指示. Xi Jinping jiu shenhua rencai fazhan tizhi jizhi gaige zuochu chong yao zhishi. Си цзиньпин цзю шэньхуа жэньцай фажань тичжи цзичжи гайгэ цзочу чун яо чжиши. [Си Цзиньпин дал важные поручения по углублению реформы системы и механизмов развития талантов]. Available at: http://www.xinhuanet.com/politics/2016-05/06/c_1118820251.html. Accessed on: 14.07.2021.

27. 胡锦涛：我国将大力实施人才强国战略。Hu Jintao: wo guo jiang dali shishi rencai qiangguo zhanlue. Ху Цзиньтао: во го цзян дали шиши жэньцай цянго чжаньлуэ. [Ху Цзиньтао: моя страна будет активно реализовывать стратегию укрепления страны талантами]. Режим доступа: <http://news.sina.com.cn/c/2003-12-20/23031390648s.shtml>. Дата доступа: 20.12.2003.

28. 赵乐际在十九届中央纪委五次全会上的工作报告。Zhaoyueji zai shijiu jie zhongyang jiwei wu ci quanhuishang de gongzuo baogao. Чжаоюэцзи цай шицзю цзе чжунян цзивэй у цы цюаньхуэй шан дэ гунцзо баогao. [Отчёт о работе Чжао Лэцзи на пятом пленарном заседании 19-й Центральной комиссии по проверке дисциплины]. Режим доступа: <https://www.ccdi.gov.cn/xxgk/hyzl/index.html>. Дата доступа: 14.07.2021.

Авторская справка

ПОМОЗОВА Наталья Борисовна – кандидат социологических наук, доцент кафедры Современного Востока Российского государственного гуманитарного университета, Москва, Россия.
E-mail: npomozova@mail.ru

UDC 316

DOI: 10.25686/2410-0773.2021.4.66

SOCIOLOGICAL ANALYSIS OF THE DYNAMICS OF THE HUMAN RESOURCES POLICY OF THE PRC AND THE CPC (2013 - 2021)

N. B. Pomozova

Russian State University for the Humanities, Moscow (Russia)

Introduction. The article analyzes some sociological trends in the dynamics of the personnel policy of the leadership of the PRC and the CPC, which, in turn, make it possible to draw conclusions about the change in the country's socio-political priorities. In the context of slowing economic growth, as well as in the context of the tasks facing the leadership of the PRC, including the preservation of political stability within the country and the consolidation of its leadership in the international arena, the principle of meritocracy was chosen as the basis of the state and party HR policy, which is considered by Western sociologists, to be the key to the successful development of society.

Methods. The research is based on the analysis of biographical and sociological data, as well as the methodology proposed by D. Bell, M. Weber, K. Davis, W. Moore, T. Parsons.

Results. The transition from technocracy to meritocracy, intensified with the coming to power of the President of the PRC, General Secretary of the CPC Central Committee Xi Jinping, looks logical in the context of China's economic and technological leap and its apparent intention to take the lead in the international arena. The new status of the PRC implies the need not only for competent management, but also the importance of understanding the changes taking place in China, which determines the appointment to leading state and party posts mainly of people with a liberal arts education received in leading Chinese and foreign universities. The increased attention to the quality of human capital both in the country as a whole, and among the members of the CPC and its leadership, testifies to the desire of the elite to share common values with the people, on the one hand, and to increase the efficiency of the work of party cadres, their compliance with the tasks facing the country, on the other hand.

Conclusion. An analysis of the trends in the dynamics of the PRC's HR policy showed that the rapid development of China and the new tasks dictated by it in the field of domestic (maintaining the CCP's legitimacy) and foreign (international leadership) politics, determined the choice of meritocracy as the principle of functioning of the state and party HR policy.

Keywords: PRC; CPC; meritocracy; sociology of human capital; human resources policy.

References

1. Aadil B. China's top two leaders have doctoral degrees. In CCP, education also decides political power. The Print. 23.06.2021. Available at: <https://theprint.in/opinion/eye-on-china/chinas-top-two-leaders-have-doctoral-degrees-in-ccp-education-also-decides-political-power/682617/> Accessed on: 13.07.2021.
2. Bell B. On meritocracy and equality \ National Affairs. № 48. 2021. Pp. 29–68.
3. Cao Desheng. Xi calls on building China into education powerhouse. Available at: <http://www.chinadaily.com.cn/a/201809/11/WS5b96c0eda31033b4f4655422.html>. Accessed on: 14.07.2021.
4. CCP Elite. China Datalab. Available at: <http://chinadatalab.ucsd.edu/elites/> Accessed on: 13.07.2021.
5. China daily. China strives to bolster human resources development. 21.12.2003. Available at: http://www.chinadaily.com.cn/en/doc/2003-12/21/content_292190.htm Accessed on: 13.07.2021.
6. Huang Z. China's most popular app is a propaganda tool teaching Xi Jinping Thought. Available at: <https://www.scmp.com/tech/apps-social/article/2186037/chinas-most-popular-app-propaganda-tool-teaching-xi-jinping-thought>. Accessed on: 14.07.2021.
7. Joining China's Communist Party: how and why so many people do it, 'secret' members and expulsion. Available at: <https://www.scmp.com/news/china/politics/article/3134071/why-do-so-many-people-join-communist-party-china>. Accessed on: 13.07.2021.
8. Kingsley D., Moore W. (1970 [1945]). «Some principles of stratification». American Sociological Review, 10 (2), 242–9.
9. Li C. China Leadership Monitor, No.16. The Status and Characteristics of Foreign-Educated. Returnees in the Chinese Leadership. 2005. 21 p.
10. Li C. China Leadership Monitor, No.8. Educational and Professional Backgrounds of Current Provincial Leaders. 19 p.
11. Li C., Xu L. Chinese Think Tanks: A New «Revolving Door» for Elite Recruitment. Available at: <https://www.chinausfocus.com/society-culture/chinese-think-tanks-a-new-revolving-door-for-elite-recruitment>. Accessed on: 13.07.2021.
12. Merics. Who is the CCP? China's Communist Party in infographics. Available at: <https://merics.org/en/short-analysis/who-ccp-chinas-communist-party-infographics>. Accessed on: 14.07.2021.
13. Neil T. Members Only: Recruitment Trends in the Chinese Communist Party. 15.07.2020. Available at: <https://macropolo.org/analysis/members-only-recruitment-trends-in-the-chinese-communist-party/>. Accessed on: 14.07.2021.
14. Ogunniran M. The opening-up of education in the new era: Communist Party of China (CCP) and the Central Committee. 13.05.2020. Available at: <https://www.tandfonline.com/doi/full/10.1080/00131857.2020.1762290>. Accessed on: 14.07.2021.
15. Parsons T. Societies: Evolutionary and Comparative Perspectives. Prentice Hall; 1st edition. 1966. 120 p.
16. Sandel M. The Tyranny of Merit: What's Become of the Common Good? Farrar, Straus and Giroux. 288 p.
17. Young M. Looking Back on Meritocracy. 1994. Available at: <https://onlinelibrary.wiley.com/doi/abs/10.1111/j.1467-923X.2006.00782.x> Accessed on: 14.07.2021.
18. Biography of Wang Huning. Available at: <https://baike.baidu.com/item/%E7%8E%B%E6%B2%AA%E5%AE%81/2877069?fr=aladdin>. Accessed on: 13.07.2021.
19. Biography of Li Keqiang. Available at: <https://tass.ru/encyclopedia/person/li-keqian>. Accessed on: 13.07.2021.
20. Biography of Li Zhanshu. Available at: <https://baike.baidu.com/item/%E9%9F%A%E6%AD%A3/259072>. Дата доступа: 13.07.2021; Биография Чжао Лэцзи. Accessed on: <https://baike.baidu.com/item/%E8%B5%B5%E4%B9%90%E9%99%85/628206>. Дата доступа: 13.07.2021; Биография Хань Чжэна. Режим доступа: <https://baike.baidu.com/item/%E9%9F%A%E6%AD%A3/259072>. Дата доступа: 13.07.2021.
21. Biography of Liu He. Available at: <https://baike.baidu.com/item/%E5%88%98%E9%B9%A4/70324>. Accessed on: 13.07.2021.
22. Biography of Xi Jinping. Available at: <https://tass.ru/encyclopedia/person/si-czinpin>. Accessed on: 13.07.2021.
23. Weber M. Tipy gospodstva // Lichnost'. Kul'tura. Obshchestvo. Vyp. 1 (40). 2008. Pp. 31–47.

24. 习近平主持会议部署加强新形势下党员发展管理工作. Xijinping zhuchi huiyi bushu jiaqiang xin xingshi xia dangyuan fazhan guanli gongzuo. [Xi Jinping chaired a meeting with members of the CPC Politburo and drew attention to the need to strengthen the development and management of party members in the new situation]. Available at: http://www.gov.cn/ldhd/2013-01/28/content_2321165.htm. Accessed on: 14.07.2021.

25. 习近平在全国组织工作会议上的讲话. Xi Jinping zai quanguo zuzhi gongzuo huiyi shang de jianghua. [Xi Jinping's remarks at the National Organizational Work Conference. 3.07.2018]. Available at: <http://www.12371.cn/2018/09/17/ARTI1537150840597467.shtml>. Accessed on: 14.07.2021.

26. 习近平就深化人才发展体制机制改革作出重要指示. Xi Jinping jiu shenhua rencai fazhan tizhi jizhi gaige zuochu chong yao zhishi. [Xi Jinping gives important instructions to deepen the reform of the system and mechanisms for the development of talent]. Available at: http://www.xinhuanet.com/politics/2016-05/06/c_1118820251.html. Accessed on: 14.07.2021.

27. 胡锦涛：我国将大力实施人才强国战略. Hu Jintao: wo guo jiang dali shishi rencai qiangguo zhanlue. [Hu Jintao: my country will actively pursue a strategy to strengthen the country with talents]. Available at: <http://news.sina.com.cn/c/2003-12-20/23031390648s.shtml>. Accessed on: 20.12.2003.

28. 赵乐际在十九届中央纪委五次全会上的工作报告. Zhaoyueji zai shijiu jie zhongyang jiwei wu ci quanhuishang de gongzuo baogao. [Report on the work of Zhao Leji at the fifth plenary meeting of the 19th Central Commission for Discipline Inspection]. Available at: <https://www.ccdi.gov.cn/xxgk/hyzl/index.html>. Accessed on: 14.07.2021.

Author's bio

POMOZOVA Natalia B.– Can. Sci. (Sociology), Assistant Professor of the Department of Contemporary East of the Russian State University for the Humanities, Moscow, Russia.
E-mail: npomozova@mail.ru

Библиографическая ссылка

Помозова Н. Б. Социологический анализ динамики кадровой политики КНР и КПК (2013 – 2021 гг.) // SocioTime / Социальное время. 2021. № 4 (28). С. 66 – 76.
DOI: 10.25686/2410-0773.2021.4.6